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El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, presidenta.

Gràcies, diputada.

Efectivament, sabem quina és la situació del nostre 
interior, l’hem patida en moltes ocasions. Sabem quina és 
eixa desigualtat d’accés als drets bàsics de ciutadania que 
tenen les persones que viuen en un territori i en un altre, 
això no és tolerable. En ple segle XXI no és tolerable que 
les administracions no garantim els drets del conjunt de 
la ciutadania, visquen on visquen. I, precisament, per això 
l’esforç màxim ha de ser que tots els nostres conciutadans 
tinguen els mateixos drets.

Vosté ho ha dit, si tanca una escola pràcticament tanca 
el poble . Precisament per això, nosaltres, des del primer 
minut, hem estat garantint que mentre hi haguera necessitat 
d’escolarització en algun municipi, doncs, hi haguera l’oferta 
latent per a poder suficient donar resposta, per a poder 
mantindre l’escola, per a poder seguir obrint-la, fins i tot per 
obrir-ne algunes de les que s’havien tancat en l’època en què 
les polítiques de la dreta anaven massivament en contra d’eixe 
dret d’accés al conjunt de la ciutadania, visquera on visquera.

I, ahí, hem estat treballant moltíssim des de fa molt de 
temps obrint, per exemple, aules de dos anys en entorn rural 
–ha estat un exemple d’èxit allà on ho hem fet–. Ho hem 
fet en municipis d’interior molt menuts que han servit per 
a fixar població, de fet, fins i tot, per a retornar població al 
seu municipi. I això ha estat un dels nostres aspectes més 
importants, també, de política de cohesió territorial i d’accés 
als drets del conjunt de la ciutadania.

Ho hem fet també fomentant la Formació Professional i el 
Batxillerat allà on hi havia ja instituts en zona i un entorn en 
despoblament. I, per tant, fixant població perquè cresquera 
també en els àmbits dels adolescents que ja comencen, fins 
i tot, una etapa postobligatòria. Ho hem fet a Benassal, ho 
hem fet també, per exemple, a Vilafranca, ho hem fet en 
altres municipis del conjunt del territori valencià.

Però, a més a més, pensem –i és clara la nostra aposta– 
que la decisió ha de continuar endavant. I és una decisió 
de justícia, és una decisió històrica, perquè fa justícia a les 
lluites de tota la gent de la comarca que ha estat tantíssim 
temps reivindicant .

Els xiquets i les xiquetes de Vistabella –que vosté coneix 
molt bé, que és la seua població i on ha estat alcaldessa 
fent un grandíssim treball durant molts anys– doncs, tant 
de temps desplaçant-se per anar en autobús a l’institut 
de la Vall d’Alba, fins a poder arribar totes les corbes que 
havia i el temps que havien de passar a la carretera. Tant els 
xiquets de Xodos, de Benafigos, de Les Useres, els mateixos 
d’Atzeneta, que se n’havien de baixar i que han estat baixant 
tenint eixa dificultat d’accés i que ha significat això, como 
vosté deia, que població en edat de tindre xiquets i xiquetes 
s’ho pensara molt i, fins i tot, no tinguera allí els xiquets i 
xiquetes sinó que se n’anara a viure, normalment, a Castelló 
o a altres municipis .

Precisament per evitar això hem estat treballant amb el 
conjunt dels i de les membres de la comunitat educativa del 

CRA del Penyagolosa en el qual hem estat treballant amb 
la seua proposta per poder fer realitat allò que ens havien 
demanat .

I és que el proper curs començarà també l’ESO a Atzeneta. 
I, per tant, els xiquets i les xiquetes de tota la comarca no 
hauran d’estar hores damunt d’un autobús, posant en perill 
evidentment el seu desplaçament, sinó que a més a més 
tindran el servei d’institut a Atzeneta.

I no només això sinó que ho hem fet perquè 
progressivament vaja creixent eixe servei. Començarem 
amb el primer de l’ESO, el curs següent serà segon, després 
tercer, després quart. I està planificada, també, l’ampliació 
del centre educatiu perquè puga tindre accés a un major 
aulari, que puga haver espais també en un futur per a la 
Formació Professional –com dèiem abans.

I això suma a una aposta que s’ha fet al municipi. I jo 
vaig tindre el plaer de poder compartir amb els alcaldes i 
alcaldesses de la comarca, de tots el colors polítics, que van 
agrair moltíssim l’esforç del govern del Botànic de posar en 
el focus de les polítiques públiques l’interior, la lluita contra 
el despoblament, amb polítiques pràctiques, útils, que de 
veritat tenen impacte, com, per exemple, este institut escola 
que tindrem a Atzeneta a partir d’este curs que comencem.

I que estic segur que ajudarà moltíssim a cada dia hi haja 
més vida a l’interior i a fer justícia i que tota eixa gent 
que, com vosté, han lluitat perquè la ciutadania del nostre 
territori tinga totes, tota la ciutadania, els mateixos drets.

Gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Continuem amb la pregunta 222, formulada per la diputada 
María de los Llanos Massó del Grup Parlamentari Vox 
Comunidad Valenciana al conseller d’Educació, Cultura i 
Esport, sobre les llengües cooficials.

Gràcies, senyoria.

Quan vullga .

La senyora Massó Linares:

Gracias, señora presidenta .

Buenos días, conseller .

La Organización Internacional para la Estandarización es la 
responsable de regular conjuntos de normas. La normativa 
ISO 639 se encarga de categorizar con códigos de 2 o 3 letras 
y numéricamente los idiomas principales del mundo . Esta 
normativa de normalización incluye un total de 204 idiomas.

La utilización de estos códigos permite, por ejemplo, 
que una web aparezca en el idioma al ver que la IP del 
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ordenador con el que se trata de acceder presenta un idioma 
específico.

Como le digo, las lenguas del mundo tienen un código 
ISO que las identifica como tales. En España, el euskera, el 
gallego, el catalán, incluso el aragonés, tienen ese código 
ISO. La lengua valenciana no lo tiene.

¿Qué ha hecho la Academia Valenciana de la Lengua para 
que nuestra lengua valenciana tenga su código ISO? ¿Qué 
piensa hacer la conselleria de educación al respecto?

Espero que haya traído más cartelitos de los de antes. 
(Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per donar resposta, té la paraula l’honorable conseller 
d’educació.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta.

Gràcies, senyora diputada.

Com vosté sap, és l’Acadèmia Valenciana de la Llengua la 
que és l’òrgan de la Generalitat –independent del Consell, 
evidentment, i de la conselleria d’educació– que és la 
competent estatutàriament en la normativa lingüística de la 
nostra llengua. I en eixe sentit, a més a més, ho ha de fer de 
forma totalment independent .

I, per tant, què anem a fer nosaltres per garantir eixa qüestió 
de que puga haver un codi ISO, que segons vosté es tan 
important? Doncs, mire, nosaltres no som els competents, 
per tant, no tenim perquè actuar. Ni som competents ni 
volem ni anem a fer res per a què l’acadèmia…, dir-li a 
l’acadèmia què és el que ha de fer o no ha de fer.

L’acadèmia valenciana és la competent, ha decidit –
amb criteris acadèmics– quin és el seu posicionament al 
voltant del que vosté està pegant-li voltes que és el tema 
de la unitat de la llengua. I, per tant, no anem a dir-li a 
l’acadèmia què és el que ha de fer o no ha de fer perquè és 
un organisme independent i té, absolutament, tot el nostre 
respecte .

Gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per continuar amb la formulació de la pregunta, té la paraula 
la il·lustre diputada .

La senyora Massó Linares:

Gracias, señora presidenta .

Este código ISO se usa oficialmente desde el 2002. En 18 
años nadie ha considerado que nuestra lengua valenciana 
deba tener un código propio como lo tienen –ya he dicho– 
el gallego, el catalán, el euskera y, sin desmerecer a nadie, 
hasta el aragonés.

Los motivos por los que los gobiernos anteriores del Partido 
Popular no se preocuparon de que el valenciano ocupara el 
lugar que le corresponde se me antojan variados, pero no es 
el caso ahora. La responsabilidad ahora la tienen ustedes de 
instar a la AVL .

¿Quién vela por el valenciano? ¿Una institución con un 
presupuesto anual de casi 4 millones de euros que en la 
propia ley en la que se crea podemos ver que ya claramente 
dice que el valenciano es catalán? Ya no se pide, por una vez 
no es usted el responsable –no, no me mire– por una vez 
no lo es usted, porque la ley de creación de la AVL la firmó 
Eduardo Zaplana, presidente de la Generalitat con el Partido 
Popular .

Parece que no, parece que no va a ser esta AVL, que está 
más ocupada en allanar el camino para la entrega definitiva 
de la Comunidad Valenciana al proyecto anexionista de los 
países catalanes colaborando con el Instituto de Estudios 
Catalanes y con la Universidad de las Islas Baleares en la 
creación de una normativa inclusiva y unitaria. Es decir, 
imposición anexionista .

Y en esta línea firmó un acuerdo en el que acepta al Instituto 
de Estudios Catalanes como el órgano de referencia 
normativo. ¿Cómo podemos esperar que velen por nuestra 
lengua valenciana?

Acabamos de ver que la AVL nunca ha defendido ni 
defenderá nuestra lengua. Así que solo nos queda apelar a 
usted, señor conseller de Educación, Cultura y Deporte y de 
quien dependen la política lingüística. ¿Defenderá usted lo 
nuestro? Y digo lo nuestro pensando que ya no sé si es lo 
suyo .

En 2017 usted firmó la Declaración de Palma junto a sus 
homólogos de Cataluña y Baleares y decidieron fortalecer 
vínculos de ámbitos de la lengua y la cultura . Entre otros 
compromisos, ustedes tres, acordaron impulsar iniciativas 
conjuntas hacia las políticas estatales que ustedes 
consideraban lesivas hacia la lengua compartida. Ya solo le 
falta sumarse usted también al Espanya ens roba .

La Declaración de Palma también contempla la 
consolidación del Instituto Ramón Llull como organismo 
de promoción exterior e internacionalización de la cultura 
catalana. Y usted –ya sé que lo sabe, pero lo recuerdo por si 
hay algún ciudadano de nuestra comunidad autónoma que 
no lo sabe todavía– el Instituto Ramón Llull es un organismo 
público creado con el objetivo de promover los estudios de 
la lengua catalana en el ámbito académico, en la traducción, 
la literatura y el pensamiento escritos en catalán .

Como siempre, está bien tener recuerdos de las cosas que 
se hacen. Me he permitido la licencia de traerle una foto 
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de ese acto en Palma, le acompaña Santi Vila, conseller del 
Gobierno de Cataluña en aquel momento y condenado a 
un año y ocho meses de inhabilitación especial y 60.000 
euros de multa por desobediencia al firmar el decreto para 
la convocatoria de un referéndum de autodeterminación . 
¿Recuerda esta foto, señor conseller? Luego, sí quiere, se la 
entrego de recuerdo .

No se junte con malas compañías, señor Marzà, y defienda 
a los valencianos ante el imperialismo catalanista. Aunque 
ya es mucho pedir, porque al final no me gustaría tener que 
decirle: Dios los cría y ellos se juntan.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

 
 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller d’educació.

 
 
El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta.

Miren, vostés ens van presentar açò en societat i així ho 
repetien en els seus mítings, de forma continuada, en les 
últimes campanyes: como un partido de extrema necesidad . 
Així es presentaven vostés .

I, miren, hui, en plena pandèmia mundial, després de 
mesos en què la gent ha estat patint absolutes calamitats, 
en què tots els governs s’ha estat deixant la pell, ¡l’única 
preocupació que tenen vostés és fer una pregunta registrada 
fa set mesos! De les batalletes de sempre, dels seus 
problemes inventats que no tenen absolutament ninguna 
transcendència a la vida real de les persones, eixa és la seua 
utilitat? (Aplaudiments) Eixa és la seua utilitat?

Miren, nosaltres pensem, i així li ho he de dir, que vostés són 
un partit d’extrem ridícul, i ara explicaré per què, i d’extrema 
inutilitat per a la ciutadania.

Li diré el ridícul per què. Perquè vostés, aquesta setmana, 
i els seus càrrecs, han estat fent difusió d’una notícia molt 
contundent, molt seriosa, que està publicada en un mitjà 
electrònic. I han fet molta difusió, que és que diuen que 
anem a contractar un traductor de valencià-català.

Per què li dic que vostés són d’extrem ridícul? Perquè resulta 
que la pàgina web que fa eixa notícia, en la seua portada diu: 
«Noticias de humor y sátira». (Rialles i aplaudiments) Miren, 
eixa és la seua utilitat i la seua credibilitat. Com si parlàrem 
ací del Mundo Today .

I per què dic que són al conjunt de la ciutadania? Quants 
vals beca-menjadors s’han repartit allà on vosté està 
governant, allà on vostés estan incidint en el dia a dia de les 
persones? Ningun . Ningun .

60.000 cada quinze dies, 240.000 al País Valencià. Eixa és 
la seua utilitat per als valencians i les valencianes, per al 
conjunt de l’estat. La nostra està molt clara.

Quants dispositius electrònics s’han repartit allà on vostés 
tenen incidència? Quines propostes han fet per a ajudar 
el conjunt dels valencians i les valencianes? Ninguna. Les 
batalletes de sempre, les banderes de sempre, sempre les 
mateixes històries. Ninguna.

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyoria .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Quants n’hem repartit nosaltres? 29.000. I anem a seguir 
ajudant els valencians i les valencianes.

En plena pandèmia, a quantes empreses han ajudat vostés, 
perquè els seus treballadors no entren en ERTE, perquè no 
vagen a l’atur? I vostés vénen a parlar-nos de les antigues 
batalletes que no ajuden la gent. Nosaltres, als treballadors 
de tots els menjadors perquè no se n’anaren al carrer perquè 
no cobraren via un ERTE, perquè seguiren cobrant el seu 
sou .

Mire, açò és el que li interessa a la ciutadania. Si vosté 
vol seguir sent un partit d’extrem ridícul i inutilitat per als 
valencians i les valencianes, continuen, continuen igual. 
Estaran desemmascarant quin és el seu objectiu: vindre ací a 
cobrar, i de treballar, ben poc .

Gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Continuem amb la pregunta 349, formulada pel diputat Juan 
Carlos Caballero, del Grup Parlamentari Popular, al conseller 
d’Economia Sostenible, Sectors Productius, Comerç i Treball, 
sobre la valoració de l’evolució de la feina.

Quan vullga, senyoria .

El senyor Caballero Montañés:

Gracias, presidente .

Señor Climent, la Comunitat Valenciana atraviesa una 
situación dramática sin paliativos. Lideramos la destrucción 
de empleo en España y somos la comunidad autónoma que 
más paro crea. 16.300 parados más en junio, 105.000 en un 
año. Señor Climent, ¿no se da cuenta? Rozamos ya casi el 
medio millón de parados, pero usted y su gobierno siguen 
viviendo en un apacible autocomplacencia .


